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Behandling af L154   

Folketinget behandler i øjeblikket L154 om den nye civilliste. Lovforslaget har ikke været i høring. 
Hermed fremsendes bemærkninger fra Transparency International, der udtrykker ønske om større 
åbenhed om de udgifter til Kongehuset, der afholdes af statskassen og ikke er omfattet af civillisten. 
 
Af lovforslaget fremgår, at der sker på en række områder sker en ændring af hvilke udgifter til 
navnlig ejendomme, der afholdes af Kongehuset og hvilke der afholdes af statskassen. 
 
Transparency International Danmark finder, at det er meget fornuftigt, at der sker ændringer på 
dette område, sådan at der kommer et rent snit mellem de udgifter der vedrører det personelle og de 
der vedrører funktionen, herunder hensynet til kulturarv. 
 
I den forbindelse vil vi gerne opfordre til, at der for de udgifter vedrørende Kongehuset, der ikke 
afholdes af civillisten kommer en langt større åbenhed og transparens, sådan at det bliver klart – 
uanset i øvrigt fra hvilket ministerområde på finansloven udgiften afholdes, hvilke udgifter staten 
afholder, sådan at der er et samlet overblik og det ikke skal stykkes sammen paragraf for paragraf i 
finansloven henholdsvis statsregnskabet.  
 
Endvidere bemærker vi, at særligt vedrørende ejendomme, er der efter vores opfattelse behov for at 
det bliver tydeligt, hvilke udgifter til eventuel istandsættelse eller nye faciliteter der finansieres via 
fondsdonationer. Ikke kun i forbindelse med den enkelte donation men også her i form af et samlet 
overblik.   
 
For så vidt angår vores generelle ønske om større åbenhed om administrationen af den del af 
bevillingen, der vedrører civillisten, finder vi af principielle grunde, at det er et anliggende for 
Kongehuset og ikke den lovgivende magt at sikre større åbenhed herom.  
 
 
Med venlig hilsen 
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